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LÜHIDALTTÄNA LEHES:

Aidu võidualtarile asetati lilli
4. jaanuaril tähistati 
Vabadussõjas toimu-
nud Aidu lahingu 89. 
aastapäeva. Sel puhul 
peeti Aidu mälestus-
märgi juures miiting 
ning asetati lilled ku-
nagises lahingupaigas 
asuvale monumendile, 
mida nimetatakse aus-
tavalt võidualtariks. 

Aidus 1919. aasta 4. 
jaanuaril toimunud Vaba-
dussõja ühe murdelahingu 
mälestusmiitingul võt-
sid sõna Kaitseliidu Jõge-
va Maleva pealik kapten 
Janno Rosenberg, Jõgeva 
Maleva kaplan noorem-
leitnant Raino Kubjas, 
Jõgeva maavanem Aivar 
Kokk ja Pajusi vallavanem 
Reet Alev. Kõik sõnavõtjad 
avaldasid vabadussõdalas-
tele siirast tänu ja sügavat 

austust, sest tänu nende 
meeste ja naiste vaprusele 
ning otsusekindlusele sai 
võimalikuks Eesti Vaba-
riik. Või nagu ütles kapten 
Janno Rosenberg: “Täna 
on meil au meeles pidada 
meie esi-isasid, kes ei pi-
danud Vabadussõjas Eesti 
Vabariigi eest paljuks ka 
oma elu andmist.” Kaplan 
Raino Kubjas lisas: “Täna 
me seisame ühes paljudest 
kohtadest Eestimaa pinnal, 
kus toimusid 1919. aasta 
jaanuaris verised lahin-
gud, tänu millele saavutati 
lõpuks omariiklus.”

Mälestusmiitingul sõna 
võtnud maavanem rõhutas 
aga, et “mitte kunagi ei 
tohiks unustada neid kan-
geid mehi ja naisi, kes võit-
sid meile vabaduse. Lillede 
toomine siia peaks olema 
pidev ja iseenest mõistetav 

tegevus.” Sügavat tänu 
meie esivanematele, kes 
võitlesid Aidus Vabadussõ-
ja murdelahingus, avaldas 
oma sõnavõtus ka Pajusi 
vallavanem Reet Alev. Sõ-
navõttudele järgnes lillede 
asetamine võidualtarile ja 
ühispildi tegemine.

Mälestusmärk Aidu 
lahingu toimumispaigas 
avati emakordselt küm-
me aastat pärast lahin-
gu toimumist, 23. juunil 
1929. aastal. Okupatsioo-
niaastatel mälestusmärk 
lammutati. Taasavamine 
toimus aga 23. juunil 1989 
aastal. 

1919. aasta jaanuari-
kuus toimusid Eesti Va-
badussõjas mitmed olulise 
tähtsusega murdelahin-
gud, mis viisid vaherahu 
sõlmimiseni 1920. aasta 
3. jaanuaril ja veebruaris 

lõpliku rahu sõlmimiseni 
Nõukogude Venemaaga. 
Seetõttu on jaanuarikuu 
pühendatud just Eesti Va-
badussõjale. 

Traditsiooniliselt pee-
takse jaanuarikuus mäles-
tusmiitinguid ja asetatakse 
lilli ka teistes murdelahin-
gute toimumispaikades. 
Sellel aastal toimuvad 
vastavad üritused veel 
Kehra raudteejaama mä-
lestustahvli juures, lilli 
asetatakse Vetla pöörde-
lahingu mälestussamba-
le, Voose pöördelahingu 
mälestussambale, Ani-
ja-Priske pöördelahingu 
mälestussambale ja Kehra 
pöördelahingu mälestuski-
vile Vikipalu raudteejaama 
juures. 

RAIVO FELDMANN

Viimasel jõulupühal algas lahingusse minek Aidu pääle. Jõgeva ja Laiuse 
vallast oli ligi 200 küüdihobust tellitud. Iga voorimehe pääle mahutati 2-3 
meest. Nii läks esimesse Aidu lahingusse umbes 500 ja 50 ratsameest. 
Lahingusse mindi kelkides: „Peaks me täna ometi valgeid jänesid näha 
saama. Narvast kuni siiamaani ei ole meie neid veel näinud.“ Sõjaväe ülem 
sõitis pärast järgi ja rääkis: „Täna võtame Aidu, õhtuks läheme Põltsa-
maale, homme Viljandi, ajame valged merde, siis läheme Soome ja sealt 
Petrogradi. Õhtul tagasi tulles ei lausunud Aidust enam sõnagi. Sõjavägi 
taganes korratumalt Aidust Jõgevale, kirudes ja vandudes. Esimesel lahin-
gupäeval said enamlastest 10 jalameest haavata ja 5 surma. Ratsanikku-
dest puudusid 20 meest. Keegi voorimees jutustas punaste sõjapidamise 
viisist järgmist: „Hommiku umbes kella 10 aeg jõudsime Aitu, sääl otsis 
venelane suure kivi üles, seadis püssi kivinajale, nii et püssi ots taeva 
poole vahtis, ise kaapis lume sisse augu omale ja voorimehele, pani piibu 
suitsema, laadis püssi täis ja kõmmutas paukusid taeva poole, seni kui 149 
pauku lastud olid, siis ütles voorimehele: „Pošlij domoi”“, meie kaheksatun-
niline tööpäev on tehtud.“

Peale selle said enamlased Tartust abiväge ja suurtükka. Nüüd mindi 
ähvardades ja vandudes lahingusse; lubati Aidu mehed, naised ja lapsed 
maha tappa ja majad maatasa teha. Kesk päeva aeg kostis Jõgeva ale-
visse kole suurtükkide ja püssi paukude müra. Õhtu poole toodi juba palju 

haavatuid ja surnuid koormate viisi vaksali, kes rongiga edasi saadeti. Tei-
sel lahingu päeval viidi veel 2 suuremat suurtükki lisaks. Ka see ei aidanud 
midagi. 5. jaanuari õhtul taganes enamlaste vägi korratumalt Jõgeva alevis-
se. Meeste meeleolu oli väga langenud; nad kaebasid: „Nad lasksid meid 
väga palju surnuks!“ Nende oma jutu järele olla nad umbes 100 jalameest 
surnutena, ja haavatutena 130 ratsameest kaotanud. Enamlaste sõjaväe 
vahel tekkis tüli. Peeti sõjameeste kinnine koosolek. Venelased süüdistasid 
Soome juhatajat, et ta olla lahingus äraandja osa mänginud ja teda tuleb 
maha lasta. Soomlased vaidlesid kõvasti selle vastu ja nõudnud, et nende 
juhataja peaks tänu saama. Talle kingiti elu. Soomlased vaidlesid venelaste 
vastu, et nemad enam venelastega ühes ei sõdi, sest venelased saata neid 
tule ette ja ise jääda kaugele sööma ja jooma. Nüüd lahutati soomlased 
venelastest, saadeti Tallinnamaale, nende asemele oodati Läti polkusid, 
aga asjata. Kuulu järele võidelnud esimeses Aidu lahingus kõigest 46 Eesti 
sõjameest.

Õhtul sai enamlaste ülem Rakke jaamast hirmutava telefoni teate. Kohe al-
gas põgenemine ülepääkaela. Kahe tunni jooksul oli staap Jõgevalt läinud.

8. jaanuaril oli viimane enamlane Jõgevalt kadunud ja rahvas hingas vabalt 
ja ootasid Eesti sõjamehi.

Ajaleht Postimees kirjutab 6. veebruaril (24. jaanuar) 1919, (nr. 20, leheküljel 3) Aidu lahingu kohta järgmist:

Korstnalõõrides põlev 
tahm põhjustas õnnetusi

6. jaanuaril kell 16.53 põles 
Põltsamaa vallas Võhmanõm-
me külas maja korstnalõõrides 
tahm. Päästjad sulgesid põlen-
gu lämmatamiseks siibrid ja 
kontrollisid ülejäänud elamu 
tuleohutust. Õnneks tuli kau-
gemale ei levinud. Tulekahju 
põhjustas pühkimata korsten.

Vaid päev hiljem, 7. 
jaanuaril kell 20.43 teatati, et 
Puurmani vallas Kursi külas 
põleb elumaja. Päästemees-
konna kohale saabudes tuli 
ühekorruselise elumaja katuse 
alt suitsu ning aknast paistis 
leeke. Enne päästjate saabu-
mist oli majast iseseisvalt välja 
pääsenud seal viibinud näge-
mispuudega meesterahvas. 
Päästetöötajad sisenesid majja, 
kus põles umbes 5 ruutmeetri 
ulatuses seina ja 2 ruutmeetrit 
vahelage. Tule levik piirati ja 
põleng kustutati. Päästetööde 
uhi sõnul sai tulekahju jällegi 
alguse puhastamata korstna-
lõõrides põlenud tahmast.

Päästeteenistus palub 
elanikke tuleõnnetuste välti-
miseks regulaarselt kontrol-
lida ja puhastada oma elamu 
küttekoldeid.
Tööinspektsioon käivitas 
üleriigilise infotelefoni

Numbril 6 406 000 vas-
tab jurist kõigil tööpäevadel 
tööinspektsiooni järelevalvata-
vate õigusaktide rakendamisel 
tekkinud küsimustele. 

Küsida võib  töölepingut, 
töö- ja puhkeaega, palka, 
puhkuseid ja töökeskkonda, 
samuti kollektiivseid töösuh-
teid puudutavaid küsimusi. 

Infotelefonis ei anta 
vastuseid töösuhetes tekkinud 
lahkarvamuste lahendamiseks. 
Keerulisemates küsimustes 
ja pikemat selgitust vajavatel 
helistajatel on soovitav tulla 
kohaliku inspektsiooni juristi 
vastuvõtule. 

Infotelefon töötab igal töö-
päeval kella 10.00-14.00.

Eelmisel aastal töötas 
infotelefon kolmel nädalapäe-
val kahe tunni kestel, seega 
muutub õigusabi nüüd tööta-
jatele ja tööandjatele paremini 
kättesaadavaks.

TÕNU VARE,
Tööinspektsiooni avalike suhe-

te nõunik

Pajusis maks-
ti parimatele 
õppuritele 
tulemuspalka

Muuseumi-
sõbrad said 
kokku

Uusaastatur-
niiri võitis 
Põltsamaa 
linna mees-
kond

Põltsamaa 
vald tunnus-
tas aasta  
sportlasi

Aidu murdelahingu toimumise päeval, 4. jaanuaril, peeti võidualtari juures miiting ja asetati Aidu murdelahingus võidelnud 
Eesti meeste mälestuseks lilli.  
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Kuidas teile meeldib Uue Apteegi hoonele paigaldatud 
maakonna vapikell?

Ega see kell mind ei häiri. Elan 
natuke linnast väljas ja mind 
seetõttu see kell ei sega. Tütar eh-
matas küll mõni aeg tagasi päris 
tõsiselt selle peale, kui kell järsku 
kõva häält tegema hakkas. Mulle 
endale kell meeldib, sest selle 
pealt on ju hea aega vaadata. 

Helve,
juustuvalmistaja

Mulle see kell väga meeldib, 
linnal oli sellist kella kindlasti 
vaja. Paljudel inimestel, eriti just 
eakamatel, tihti kella kaasas pole. 
Teise olulise asjana meeldib mulle 
selle kella juures ilus muusika. 
See äratab inimeste tähelepanu.  
Kell on ilus ja originaalne ka oma 
väljanägemise poolest. 

Eduard,
pensionär

Mulle see kell meeldib - teeb ilusat 
muusikat ja on ka välimuselt kena. 
Ka Aasa tänavani, kus ma elan, 
kostab selle kella hääl. Niisugust 
kella on linnale kindlasti vaja ja 
see on igati tervitatav, et see siia 
üles pandi. 
Jüri,
pottsepp

Minule see kell meeldib. Teeb ilusat 
muusikat ja alati on sellelt hea aega 
vaadata. Vahepeal näitas vist valet 
kellaaega, kuid ilmselt see viga on 
nüüd likvideeritud. Mina ise käekel-
la tavaliselt ei kanna. Mobiiltelefo-
nis see küll on, aga sel juhul tuleb 
telefon kotist välja otsida. Bussioota-
jatel on kellalt hea aega vaadata. 
Võib-olla tegi see kell alguses liiga 
kõva häält, kuid nüüd on see vist 
vaiksemaks reguleeritud. 
Evi,
pensionär

Väga hea on sealt kellaaega vaa-
data ja ka kella väljanägemine 
on ilus. Alguses polnud veel selle 
kella muusikaga harjunud ja hil-
juti mõtlesin linnast kostva muu-
sika peale, et seal on vist mingi 
laat toimumas. Ise ma käekella 
ei kanna ja nii pidin varem aega 
mobiiltelefonilt vaatama. Nüüd 
vaatan kesklinnas liikudes  aega 
linna kella pealt. 
Nadja,
tegevusjuhendaja

Prügikuningad kullas
Prügimäed pärast 1. 
jaanuari enam sortee-
rimata prügi vastu ei 
võta. Kuna veofirmade-
le sorteerimine hirmus 
kalliks maksma läheks, 
otsustati see must 
prügikolli töö elanikele 
endi teha jätta. Ja seda 
loomulikult tasuta.

Mõistagi pole keegi prü-
gimajanduse  korrastamise 
vastu. Selge, et prügi osali-
ne taaskasutusse võtmine 
on vägagi õige. Loodusres-
sursid on ju piiratud ja tark 
on siin säästa. Kuid miks 
peame seda tehes kodaniku 
inimväärikust alandama 
ja jälle ühe euroseaduse 
täitmisega äärmustesse 
kalduma, nagu omal ajal 
seitsme kraanikausiga, 
mille nõue hiljem sootuks 
seadusest kaotati? 

Paljud meist sorteerisid 
prügi ka enne. Pakend eral-
di, olmeprügi eraldi, ohtli-
kud jäätmed eraldi. Nüüd 
siis lähevad pestud piima-, 
mahla- ja keefiripakendid 
pakendikonteinerisse, sa-
mad pesemata pakendid 
aga olmeprügikonteineris-
se. Aknaklaasikillud  lä-
hevad olmeprügikonteine-
risse, katkised purgikillud 
hoopis pakendikonteineris-
se. Raamatulehed lähevad 
ühte, kaaned teise jne. 

Pealegi tõlgendavad 
jäätmefirmad ise prügisor-
timist erinevalt. Kui üks 
firma leiab, et olmeprügi 
konteineris on liiga palju 
paberit või puulehti, te-
hakse trahviks topeltarve, 
teine firma sellele aga tä-

helepanu ei pööra. Reaalselt 
ei saa vedaja ju ühe või 
teise jäätmeliigi protsenti 
silmaga kindlaks määrata 
ja seda ei tehta ka üheski 
riigis peale Eesti.  Ja üldse, 
miks ei saa ma poodi tagasi 
viia näiteks veinipudeleid 
ja purke? Ma olen ju selle 
taara eest maksnud. Miks 
ei peaks reklaamifirmad ise 
ära koristama nende poolt 
postkasti saadetud raskeid 
kataloog, mis rämpspostina 
postkasti pannakse? Ja 
nüüd siis hakkame puhta 
joogiveega prügi pesema. 
Kena säästmine küll! Era-
maja peab maksma sisuli-
selt igakuist prügimaksu 
sõltumata sellest, kas tal 
kuuga prügi on või ei ole 
kogunenud, sest sorditud 
jäätmed viiakse ju kogumis-
kastidesse. 

Nüüd võib siis prügive-
daja meist igaüht ka suliks 
ja petiseks tembeldada ning 
prügikonteineri koos selle 
sisuga hoovi peale kummuli 
keerata. Tal on õigus isegi 
minu olmejäätmed läbi sor-
tida ning neist ka veel pilti 
teha, et siis trahvikviitung 
välja kirjutada ja külge 

kleepida. Või ongi kogu 
segaduse kaugem eesmärk 
kahekordne tasu ja prügi 
mittesorteerimine? 

Prügikuningate hiigel-
kasumid

Võib vaid ette kujuta-
da, mitu miljardit krooni 
prügifirmad nüüd kokku 
hoiavad ja oma kasumis-
se kirjutavad.  Kuid kas 
rahva jaoks on prügiveo 
hinda selle võrra alanda-
tud? Loomulikult mitte. 
Hoopis vastupidi, hinnad 
tõusevad. Prügiveohiiglase 
Cleanaway enesekindel 
tegevdirektor Argo Luude 
ei häbenenud teleekraani-
del, irve näol, parastada, 
miks vajalikke konteinereid 
saada pole ja leheveergudel 
ülbitsedes  hõisata:  „Ruma-
lat ja harimata rahvast on 
lihtne manipuleerida.“ Ta 
pidas silmas kohalikku tar-
bijat, kes prügi sorteerimise 
reegleid veel selgeks pole 
saanud. Kuid kas ei ole see 
selgitustöö tegemine mitte 
veofirmade enda kohustus? 
Just nemad on puhtast ja 
sorteeritud prügist huvi-
tatud, sest direktor Luude 
meelest oleks patt tänasel 
tarbimisajastul maha mat-
ta tuhandeid tonne mater-
jale, mida taaskasutusse 
müüa saab. Mõistagi läheb 
müügist teenitud tulu veo-
firma rahakotti. Tähendab 
minu prügi ja minu tööga 
teenib keegi endale kasu-
mit. Aga kui mina sorteerin, 
siis tahan, et need jäätmed 
minult ostetaks, mitte et 
pean sellele veel ka peale 

maksma. Seega majarah-
vas sorteerib prügi oma 
köögis, annab selle eraldi 
konteinerites veofirmale üle 
ja siis maksab enda poolt 
tehtud töö eest veel firmale 
pealegi.

Eks prügifirmade lobby-
töö tulemusena ja hiigelka-
sumi teenimise eesmärgil 
seadus sündiski. Olin ise 
parlamendis jäätmeseaduse 
loomise juures ja mäletan 
ägedaid vaidlusi  eelpool 
nimetatud probleemide 
üle. Kahjuks, nagu ikka, jäi 
suurettevõtjaid toetavate 
„oravate” ja 3R valitsuse 
keskkonnaministri  hääl 
saalis peale ning vasturää-
kivusi täis seadus sai vastu 
võetud. Ilma mõne tugeva 
poliitilise jõu toetuseta ei 
astu eestlaste mängumaale 
ükski maailmafirma. Kui 
tal aga õnnestub tulla, siis 
makstakse maaletoojale 
kopsaks hüvitis ja kindlasti 
toetatakse teda ka valimis-
tel. Midagi tuttavat juba 
raudtee mahaparseldamise 
aegadest, kui saime teada, 
et Mõõdukate omaaegset 
valimiskampaaniat toetas 
suurima summaga üks Ees-
ti Raudtee erastanud BRS-i 
omanikke. Miks Eesti prü-
giturul võtavad võimu vaid 
kaks rahvusvahelist suur-
tegijat? Miks ei pääsenud 
väiksemad ja odavamad 
tegijad pildile? Nüüd siis 
oleme ka oma prügi välis-
maalastele ära andnud. Ja 
seda sõbralikku abi aitame 
koos teiega kuulekalt ellugi 
viia. 

Töötan matemaatika-
õpetajana juba aastaid. 
Mulle meeldib see amet, 
on konkreetne ja sobib 
minu iseloomuga. Ma-
temaatika õpetamine 
tänapäeva kutsehari-
duses on mustkunstni-
ku töö. Lapsi on igast 
ilmakaarest ja tase on 
kõikuv. Kes vähegi tai-
bukam või jõukam, see 
suundub hoopis güm-
naasiumi, ülejäänud 
valivad kutseõppe. 

Aastate jooksul olen üle 
elanud mitu ainekava. Va-
rem suutsin õpetada nii, et 
targemad õpilased võisid 
minna riigieksamile ja selle 
ka sooritada. Alates ajast, 
kus tuli kasutusele termin 
„õpilase iseseisev töö”, ei 
suuda ma enam konku-
rentsis püsida. Kutsekooli 
tundide arv on väiksem 
kui gümnaasiumi humani-
taarkallakuga klassis. Kui 
40st tunnist 8 on iseseisev 
töö, siis imesid ei juhtu. 
Meie õpilastele on vaja, 
et õpetaja saaks temaga 
kõik tunnid tegeleda, sest 
lugemisoskus on kesine ja 
loetust arusaamine veelgi 
nigelam. See pole mõeldud 
etteheitena õpilastele, sest 
terminite ähmastumine 
kirjas ja kõnes on üleüldine. 
Tänasele Eestile tundub 

Nipid meelitavad õppima
omane olevat see, et väljen-
duse täpsusele ei pöörata 
tähelepanu (kuulake kas 
või sõnade „number” ja 
„arv” kasutamist raadios ja 
ametnike sõnavõttudes). 

Et vee peale jääda ja nõr-
gemaid mitte ära uputada, 
tuleb igasuguseid vigureid 
välja mõelda. Loomulikult 
leiutab iga õpetaja oma 
„jalgratta” ise ja püüab selle 
abil meelitada, tunnis kaa-
sa tegema võluda. Kuid toon 
teieni siiski mõned mõtted 
sellest, kuidas muuta tun-
di pisut teistsuguseks, et 
ka matemaatikat „mitte 
seedivad” õpilased leiaksid 
ainetunni huvitava olevat. 

Geomeetria õpetamisel 
kasutan puzzle-meetodit. 
On kujundite ja valemite 
kaardid ning õpilase üles-
anne on seada need vasta-
vusse. Mõistete õppimiseks 
ja kordamiseks kasutan õpi-
laste koostatud ristsõnu. 

Viimase aja suurmoeks 
on sudoku. Koolivihikute 
tagakaanele trükitud va-
riandid annavad lahenda-
misrõõmu tükiks ajaks. Ka 
mulle endale meeldib nen-
dega tegeleda. Tegin koolis 
asjahuvilistele kiirkursuse, 
sest lahendajaid oli, kuid lä-
henemisnurk ei olnud õige 
ning väikene selgitus kulus 
ära. Mõned õpilased käivad 
isegi konsultatsioonide ajal 

nõu küsimas ja lahenda-
mas. Paari väiksema kursu-
sega olen ka semestri lõpus 
lahendanud kergemaid ja 
keskmise raskusastmega 
sudokusid. 

Võib ju öelda, et isegi on 
tunde vähe ja tegeletakse 
tühja-tähjaga. Ometi näitab 
see õpilastele, et matemaa-
tika pole vaid numbrid 
ja valemid, liitmine ja la-
hutamine, vaid osa elust 
nagu bioloogia, geograafia 
ja emakeelgi. Kuid ta on 
seda peidetud kujul. Mate-
maatika on tihedalt seotud 
loogilise mõtlemise, tähele-
panu arendamise ja mälu 
treenimisega. 

Hoopis mahukam ja 
eraldiseisev teema on eri-
ala puudutavad ülesanded. 
Riiklikus õppekavas ette-
nähtud maht tuleb mää-

ratud tundide jooksul läbi 
võtta, erialasid saab siduda 
vaid aineõpetaja koostatud 
ülesannete kaudu. Sedagi 
vaid elementaarsel tasemel, 
sest erialasid on koolis mit-
meid – kodumajandusest 
autoremondini -  ja üldai-
nete õpetaja ei saa kõigis 
valdkondades asjatundlik 
olla.  

Oma kogemuste põhjal 
tahaksin öelda, et iga õpe-
taja suurimaks rõõmuks on, 
kui ta õpilastel hästi läheb 
ja õpetajalt saadud tead-
mised elus kasuks tulevad. 
Lõpetanute tänu tasubki 
selle ameti töö, vaeva ja 
lõputud muretsemised. 

MAIE ARIVA,
Türi Tehnika- ja 

Maamajanduskooli
matemaatikaõpetaja

KÜSITLUS
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04.-31. jaanuarini on Põltsa-

maa raamatukogus konverentsi- ja 

näitustesaalis kostüüminäitus „Pul-

makleidid läbi aegade“ (1948-2007), 

fuajee vitriinides on näitus “Eluringi 

tähtsündmus -  pulmad”. Esmas-

päeval, 07. jaanuaril toimus Mari 

lasteaias lasteteatri “Mäng” etendus 

“112”. Nõupidamiste ruumis toimus 

keskkonna-, heakorra- ja korrakait-

sekomisjoni koosolek. Teisipäeval, 

08. jaanuaril toimus linnavalitsuse 

istung. Kolmapäeval, 09. jaanuaril 

kell 10 on Jõgeval OVL juhatus. 

Väljasõiduseminar - Kurgjal C. R. 

Jakobsoni talumuuseumis teabepäev 

Jõgeva maakonna raamatukogudele. 

Neljapäeval, 10. jaanuaril kell 13.15 

algab gaasitrassi asjus nõupidami-

ne; kell 15.00  on kultuurikeskuses 

kultuurikogu nõupidamine. 

MIS, MILLAL

PUURMANI
VALD

PÕLT SAMAA 
LINN

PÕLT SAMAA 
VALD

JÕGEVA
MAAKOND

Esmaspäeval, 07. jaanuaril toi-

mus jõulukuuskede põletamine 

Adaveres Vaba Aja Keskuse platsil 

(lasteaed + Mõisa selts koostöös). 

Kolmapäeval, 09. jaanuaril kell 

10.00-12.00 doonoripäev Adaveres 

Vaba Aja Keskuses. Laupäeval, 12. 

jaanuaril kell 12.00 MTÜ Kamari 

Haridusseltsis Tatjana Küppari  100. 

juubeli tähistamine Kamari seltsi-

majas. Esineb Kamari Haridusseltsi 

naisansambel.

PAJUSI 
VALD

Kolmapäeval, 9. jaanuaril osaleb 

vallavanem Reet Alev Jõgevamaa Oma-

valitsuste Liidu juhatuse koosolekul 

Jõgeval.

MIS, MILLAL

Pühapäeval, 13. jaanuaril kell 10.00 

toimub aktus J. Kuperjanovi pataljoni 

võitlustee alguse auks Kursi Vabadussõja 

samba juures; Puurmani Gümnaasiumile 

antakse üle Vabadussõja kaart. Eelarve- 

ja majanduskomisjoni koosolek toimub 

teisipäeval, 15. jaanuaril algusega kell 

09.00 Puurmani vallamajas.

Kolmapäeval, 09. januaril 10.00 

peetakse vallavalitsuse istungit. 10.00 

viibib noorsootööspetsialist R. Nõmmik 

KENK-is noorsootöötajate infopäeval. 

12.00 toimub Türil Lõuna-Järvamaa 

Koostöökogu elukeskkonna töögrupi 

koosolek, osaleb arendusnõunik A. 

Siimussaar. 15.00 toimub Türil Lõu-

na-Järvamaa  Koostöökogu turismi 

töögrupi koosolek (osalevad  Ants Vä-

limäe, Merike Touart, Innar Rohtsalu). 

Kell 18.00 algab Imavere noortetoas 

noorteklubi koosolek. Neljapäeval, 10. 

jaanuaril kell 13.00 viibib vallavanem J. 

Ellram Türil Kolledži ja JOL-i koostöö-

projekti arutelul. Reedel, 11. jaanuaril 

kell 19.00 algab mälumängu Imavere 

AJURAGIN III voor.

IMAVERE
VALD

Liiklusrikkumisest teata 
Liiklusliini numbrile 

14 900

Pajusis maksti parimatele 
õppuritele tulemuspalka
Pajusi rahvamaja oli koo-
livaheaja viimasel päeval 
valla edukamate õpilaste 
päralt. Vallavanem Reet 
Alev korraldas tublide-
le õpilastele vastuvõtu. 
Maksti “tulemuspalka” ja 
toimus disko.

Traditsioon algatati 11 
aastat tagasi, nii et tänavu 
toimus vastuvõtt juba 11. 
korda. Vallavanem Reet Alev 
pidas õigeks ürituse hilisemal 
kellaajal korraldamist, kuna 
lapsed tahavad vaheajal kaua 
magada. 

“Eks see ole ju teada, et 
arvutiinimesed ärkavad alles 
õhtuks üles ja siis hakkavad 
tegutsema,” peab Alev mui-
gamisi silmas laste suurt 
arvutiharrastust. Kohale on 
kutsutud 72 Pajusi valda sisse 
registreeritud õpilast. Igaüks 
saab lisaks vallavanema ning 
valla sotsiaaltööspetsialisti 
Merle Tänava  käepigistustele, 
lilleõiele ja õnnesoovidele all-
kirja vastu väikese valge ümb-
riku, mille sisu vallavanem 
kelmikalt tulemuspalgaks 
nimetab. Mõnele esimese klas-
si juntsule on allkirja kirjuta-
mine päris raske töö, kui seda 
esmakordselt teha tuleb. Aga 
mis parata, dokumentatsioon, 
seda eriti rahaasjades, peab 
laitmatult korras olema. 

Usinamad saavad 
preemiat

“Tavaliselt on nii, et isad 
ja emad saavad jõuludeks 
kas preemiat või tulemuspal-
ka. Minu käest on küsitud,  
miks me õppimist rahaga 
väärtustame. Kuid kui lapse 
vanemad saava hea töö eest 
raha, miks siis ei võiks seda 

ka laps saada. Õppimine on 
lapse töö ja head tulemused ei 
tule sugugi iseenesest,” arut-
leb vallavanem. Rahasumma 
on kõikidele üks, 300 krooni. 
Preemia saamise tingimuseks 
on 1.-3. klasside õpilastel, 
et tunnistusel oleksid ainult 
viied. Alates neljandast klas-
sist saavad tunnustatud kõik 
neljadele ja viitele õppivad 
lapsed. Kõik kohalekutsutud 
saavad lisaks eelnimetatule 
kingituseks tänukirjad ja ko-
duvalla märgistusega helku-
rid, et pimeduses õnnetusse ei 
satutaks. 

“Helkureid kingime vallas 
juba kolmandat aastat. Neid 
on saanud jagada lastele esi-
mesel septembril ja edukate 
õpilaste vastuvõtul. Samuti 
oleme neid kinkinud ka va-
nuritele,” räägib vallavanem. 
Oma tervituskõnes õppuritele 
võrdleb Alev õppimistööd maja 

ehitamisega. Mõlemate puhul 
läheb vaja algmaterjali, mil-
lest väga tugev vundament 
ehitada. Edasi kerkivad juba 
seinad ja lõpuks katus. 

Sõbrannadega koos 
diskole

Lapsed on saalis elevil. 
Neli pisemat kooliõpilast is-
tuvad reas, juuksed kenasti 
soengusse sätitud, puhtad ja 
pidulikud. Rõõmsad tüdrukud 
sosistavad omavahel juttu 
rääkida, aeg-ajalt kingituseks 
saadud roosiõit nuusutades. 

Pajusi tüdruk Annabel, 
kes on 2. klassi õpilane ja õpib 
Siimustis, ütleb, et päris raske 
oli head tunnistust saada, kuid 
saadud rahalisest preemiast 
polnud tal aimugi. Liisbet, 
Annabeli õde õpib Siimusti 
koolis 4. klassis. Ka tema tun-
nistusel on neljad ja viied ja 

tütarlaps ütleb, et sellise tun-
nistuse saamine nõudis temalt 
pingutamist. Preemiarahast ei 
teadnud Liisbet midagi.

“Sain sellest alles täna siin 
teada,” ütleb tüdruk ja lisab, et 
ta pole veel mõtelnud, kuidas 
raha kasutama hakkab. 

Tüdrukud jäävad ka pä-
rast vallavanema vastuvõttu 
toimuvale diskole. Tänavu 
nimelt on otsustatud üritus 
varasematest pisut erinev 
korraldada. Jäi ära õpilaste 
etteastetel baseerunud tra-
ditsiooniline eeskava ja pärast 
tunnustamistseremooniat pee-
takse maha hoopis lustakas 
disko. Diskoriteks on kohale 
tulnud oma valla noormehed 
Mikk Seer ja tema sõbrad. 

ÜLLE LÄTTE

Mida mõtlevad ja  mil-
liseid tulevikuplaane 
teevad noored gümna-
sistid? Kätlin Padesaar 
ja Marianne Sats on 
mõlemad Pajusi valla 
elanikud. Mõlemad 
õpivad Põltsamaa 
Ühisgümnaasiumis ja 
mõlemad olid palutud 
heade õpitulemuste eest 
ka vallavanema vastu-
võtule.

Kätlin Padesaar õpib güm-
naasiumi lõpuklassis ja on 
staažikas vallavanema vastu-
võttudele kutsutu. Tema on 
preemiat vastu võtmas käinud 
9 aastat. Neiu ütleb, et vara-
semates klassides tulid head 
hinded väga lihtsalt, nüüd peab 
mõnede ainete juures natuke 
pingutama ka. Enamik hin-
netest on Kätlini tunnistusel 
siiski viied. Veidi raskevõitu 
kippuvat füüsika olema. Pärast 
gümnaasiumi lõpetamist tahab 
Kätlin arstiteadust õppima 
minna.

“Mina saan kindlasti ki-
rurgiks. Vaatan televiisorist 
meditsiinisaateid. Möödunud 
aastal käisin töövarjupäeval 
Tartus kirurgi doktor Vaasna 
juures töövarjuks ja vaatasin 
operatsioone pealt,” räägib 
abiturient. Kas Kätlin hirmu 
ka tundis? Sootuks vastupidi. 
Neiu ütleb, et ta tahaks kogu 

hingest hoopis ise ka lõigata. 
“Olime sõbrannaga kahekesi. 
Meid riietati vastavalt ja me 
seisime operatsioonilaua kõr-
val, vaatasime pealt. Nägime 
kahte operatsiooni. Üks oli 
sapikivide ja teine songa ope-
reerimine. Väga huvitav oli.”

Koolivaheaeg möödus neiu 
sõnul töiselt. Nimelt tegeles 
ta eesti keele olümpiaadiks 
valmistumisega. Samuti on 
tütarlapsel käsil tema teise 
raamatu kirjutamine. Esi-
mene oli romaanivõistlusele 
saadetud töö ja selle tulemused 
selguvad veebruaris. Kätlini 
raamatud räägivad noortest. 
Romaanivõistlusele saadetud 
töö rääkis erivõimetega noor-
test, sõprusest ja kurjusest 
ning noorte probleemidest.

“Mina ei  hakka kirjutama 
masendavaid noorteromaane, 
nagu tänapäeval seda tehakse. 
Mina kirjutan fantaasiat. Teine 
raamat saab olema kolmeosali-
ne ja praegu kirjutan ma sellest 
esimest osa,” räägib neiu ja 
kinnitab, et temast saab tule-
vikus hobi korras raamatuid 
kirjutav kirurg. 

Tänavu saadud preemia-
rahast on neiu otsustanud 
vennalt võetud võla tagasi 
maksta. Seda lausudes naerab 
ta helisevalt. Vallavanema 
otsuse premeerida õppureid 
rahaga kiidab noor inimene 
heaks.

“Ma arvan, et iga inimene 
vajab tunnustamist. Siis on tal 
motivatsiooni edasi töötada, ka 
eesmärkide kallal. Alati on vaja 
eesmärgini jõudmiseks väikesi 
vahepeatusi,” sõnab ta.

 Marianne Sats õpib küm-
nendas klassis ja on vallava-
nema vastuvõtul kümnendat 
aastat. Neiu ütleb, et tema 
raha pärast ei õpi, kuid teab 
mitmeid, kes selle nimel pin-
gutavad.

“Minul läheb õppimine 
kergelt, kunagi pole pidanud 
hinnete pärast pingutama. 
Hetkel on mul tunnistusel üks 
neli ja seegi vist sellepärast, 
et toimus õpetaja vahetus ja 
ma pole uuega veel harjunud,” 
räägib Marianne. Tütarlapse 
valupunktiks, kui nii üldse ni-
metada võib, on füüsika. Enim 
meeldivamaid õppeaineid on 
tema jaoks aga matemaatika. 

“Matemaatikas on rohkem 
numbritega tegemist, füüsikas 
seevastu on rohkem teooriat, 
mis mulle nii hästi ei istu,” sel-
gitab Marianne. Neiu räägib, et 
kooliväliselt ta eriti aktiivne ei 
ole. Vaheaeg möödus perekon-
naringis, siis käidi kordamööda 
kõikidel sugulastel külas. Küll 
aga kavatseb Marianne pree-
miaraha eest koos sõbranna-
dega midagi ette võtta.

“Kuna ma kulutasin va-
heajal oma raha kõik ära, siis 
tuli preemiaraha täiesti õige-

aegselt. Mõtlesin, et võiksime 
näiteks Tartusse uisutama 
minna,” arvab tütarlaps.

Oma tulevikueriala seostab 
Marianne loomadega, neid ar-
mastab ta väga. Loomaarstiks 
ta õppida ei tahtvat, kuna ei 

taha näha loomade haigusi. 
“Võiksin ehk hakata tõu-

aretajaks või dresseerijaks 
või... Peab veel mõtlema,” arut-
leb tütarlaps.

ÜLLE LÄTTE

Pajusi neiud teavad, mida elult tahta 

Esmaspäeval, 07. jaanuaril 

osales maavanem Aivar Kokk 

Tartus traditsioonilisel   palvus-

hommikusöögil. Kell 14.00 võttis 

maavanem Palamuse Kihelkonna-

kool-muuseumis osa tulmenäituse 

avamisest ja Oskar Lutsu 121. 

sünniaastapäeva tähistamisest. 

Kell 16.00-17.00 osales haridus- ja 

kultuuriosakonna peaspetsialist 

Kristjan Rohioja Jõgeva Ühisgüm-

naasiumis Jõgevamaa Noortekogu 

kokkusaamisel. Teisipäeval, 08. 

jaanuaril osales haridus- ja kultuu-

riosakonna  peaspetsialist Kaire 

Kampus Jõgeva lasteaias Rohutirts 

maakonna lasteaedade juhatajate 

nõupidamisel. Maavanem viibis 

Tallinnas maavanemate nõupida-

misel. Kolmapäeval, 09. jaanuaril  

kell 10.00 osaleb maavanem Aivar 

Kokk Jõgevamaa Omavalitsuste 

Liidu juhatuse koosolekul. Raa-

matupidamise peaspetsialist Riina 

Juhanson on Tallinnas erialasel 

nõupidamisel. Kolmapäeval ja nel-

japäeval on Kaire Kampus Tallinna 

Ülikoolis koolinõunike koolitusel. 

Neljapäeval, 10.  jaanuaril kell 09-

14 toimub Jõgeva maavalitsuse 

saalis alaealiste komisjoni istung. 

Terviseedenduse peaspetsialist 

Eha Anslan osaleb 11. ja 12. jaa-

nuaril Haapsalus Terviseedenduse 

Ühingu aastakoosolekul. 

Pidulikule vastuvõtule tulnud Annabel, Hanna Kristiina, Liisbet ja Helena on kõik head sõbrad ja 
jäid üheskoos ka hiljem alanud diskole.

Kätlin Padesaar ja Marianne Sats olid mõlemad palutud vallava-
nema pidulikule vastuvõtule. 
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LÜHIDALTMuuseumis said kokku muuseumisõbrad

Põltsamaa muuseumil 
on igal aastal kujunenud 
traditsiooniks muuseu-
misõprade koosviibimine  
enne kolmekuningapäeva. 
Nii koguneti seegi kord 
4. jaanuaril muuseumis, 
et meenutada möödu-
nud aastat ja seada sihte 
uueks aastaks. 

Põltsamaa muusemi ju-
hataja Rutt Tänava sõnul on 
muuseumisõbrad muuseumi 
sõbrad ja samas enamasti ka 
kodu-uurijad, kes uurivad ja 
panevad kirja oma kodukandi 
minevikku. Seekord kutsuti 
aastaalguse kokkusaamisele 
18 muuseumisõpra, kellest 
kohale tulla sai 14. Koguneti 
muuseumi, et ühises selts-
konnas möödunud aasta te-
gemistele tagasi vaadata ja 
mõtteid vahetada. Tegemist on 
ühesuguste huvidega sõprus-
konnaga, kus omavahelised 
jutuajamised on valdavalt 
kantud piirkonna ajaloo te-
maatikast. 

Äsja möödunud aasta oli 
tegus

Ilma muuseumisõpradeta 
ei oleks Põltsamaa piirkonna 
koduloo uurimine kaugeltki 
nii tulemuslik ja põhjalik, kui 
ta praegu on. Rutt Tänavale 
teeb rõõmu, et igal aastal li-
sandub seltskonda mõni tubli 
inimene, kes tunneb tõsist 
huvi kodukoha ajaloo vastu. 
Muidugi on ka lahkujaid, 
sest elul on omad seadused ja 
hädad ei käi kaugeltki mitte 
mööda kive ja kände, vaid ikka 
mööda inimesi. Kõigele vaa-
tamata võib aga Rutt Tänava 
sõnul äsja möödunud aastaga 
rahule jääda.

“Meie jaoks oli möödunud 
aasta tähtsündmuseks muu-
seumi kümnes aastapäev. Sel-
leks puhuks sai kokku pandud 

ka raamat “Põltsamaa Muu-
seumi toimetised Põltsamaa 
lossi sees ja ümber”. Kõik mõt-
ted ja teod läbi kogu aasta olid 
seotud muuseumi juubeliga ja 
selleks puhuks väljaantud raa-
matuga,” kõneles möödunud 
aastat meenutades muuseumi 
juhataja Rutt Tänav. 

Loomulikult tegeleti möö-
dunud aastal muuseumis ka 
igapäevase tööga. Teenindati 
turiste ja osaleti kahel turis-
mimessil. Möödunud aasta 
alguses aga pandi kokku piir-
konna turismi-info voldik, 
mida praegu täiendatakse ja 
mis loodetavasti lähemal ajal 
ka trükikõlbulikuks saab. Nii 
saab seda käesoleva aasta 
turismimessidel ja muuseumi 
infopunktis ning mujalgi hu-
vilistele jagada. Alati on aga 
kõikide muuseumiga seotud 
tegemiste juures suur abi 
just muuseumisõpradest, kes 
on tõsiselt oma tegemistele 
pühendunud ja väga töökad 
inimesed, kelle poole võib 
alati pöörduda ka muuseumi 
igapäevaelu korraldamisel. 
Samas täienesid möödunud 

aastal arvestatavalt ka muu-
seumi varad, millest kõige 
hinnalisemaks peab Rutt 
Tänav aastalõpu relvaleidu 
Rutikvere mõisast. 

Muuseumis tehakse tööd 
sellelgi aastal

Ainult järjepidevad tege-
vused viivad meid püstitatud 
eesmärkidele lähemale. Seda 
mõistetakse ka Põltsamaa 
muuseumis. Seetõttu osale-
takse sellelgi aastal turismi-
messidel, täiendatakse muu-
seumi kollektsioone, uuritakse 
muuseumisõprade kaasabil 
edasi piirkonna ajalugu jne. 

Juba 17. jaanuaril võtavad 
Põltsamaa muuseumi tööta-
jad osa Helsingi matkames-
sist kus osaleti ka möödunud 
aastal. Veebruari lõpus (15.-
17.02.2008) osaletakse aga 
TOUREST 2008 nimelisel 
turismimessil Eesti Näituste 
messikeskuses. Kui Helsin-
gi matkamessi toimumise 
ajaks võib-olla uus turismi-
info voldik veel ei valmi, siis 
TOUREST 2008 turismimessi 

toimumise ajaks saab see 
kindlasti valmis. Rutt Tänava 
sõnul on voldik väga vajalik, 
sest sinna tulevad sisse ka 
Põltsamaa piirkonna suur-
üritused. 

“Turismimessidel osalemi-
se tulemused on alati raskesti 
hoomatavad. Soomlased näi-
teks teavad väga hästi, kus 
Põltsamaa asub, kuid neid hu-
vitavad ka muud üritused, mis 
siin toimuvad. Veinikeldrit 
teatakse, Roosiaeda teatakse, 
kuid neid huvitavad Põltsa-
maa suveüritused ja seegi, kas 
Lossirestoran lõpuks avatakse 
või mitte jne. Seetõttu on väga 
oluline, et infovoldikus leiavad 
kajastamist ka Põltsamaa piir-
konna suurüritused, nagu Vei-
nipäev koos käsitöölaadaga, 
Rooside festival ja Põltsamaa 
Fest,” rõõmustas vastavate 
arengute üle Rutt Tänav.

Tulevik võiks helgem 
olla

Põltsamaa muuseum vaev-
leb teatavasti ruumipuudu-
ses. Näidata oleks hoopis 

enam eksponaate, kui praegu 
muuseumis näha saab, kuid 
ruumipuudus ei võimalda seda 
teha. Seetõttu ootab muuseumi 
juhataja Rutt Tänav koos muu-
seumisõpradega SA Põltsamaa 
Lossi Arendus edasiarenemist. 
Juba lossitorni restaureerimi-
sest oleks nii muuseumile kui 
ka lossi külalistele suur abi, 
sest inimestele meeldib ikka 
võimalikult kõrgele ronida. 
Kõrgelt näeb kaugele ja roni-
da on lihtsalt huvitav. Samas 
saaks siis lossitorni seintele ja 
seinte äärde paigutada Põltsa-
maa lossi ajalugu tutvustava 
ekspositsiooni koguni seitsme 
korruse ulatuses. Vabaneks 
osa muuseumiruumist, mis 
võimaldaks hakata koostama 
ja esitlema rohkem ajutisi  
temaatilisi ekspositsioone. See 
muudaks muuseumi huvita-
vamaks ka kohaliku elaniku 
jaoks. 

Rutt Tänav on muuseumi 
eeskujuliku juhatajana koos-
tanud kümne aasta jooksul 
palju arengustsenaariume. 
Suurimaks unistuseks on aga 
välja ehitada muuseumihoone 
pööning, kus praegu on omale 
koha leidnud need eksponaa-
did, mis parasjagu eksposit-
sioonisaali ei mahu.

Vaatamata alalisele ruu-
mipuudusele on aga praegugi 
oodatud kõik koduloouurijatest 
muuseumisõbrad. Nende poolt 
kokkukorjatud piirkonna aja-
lugu ei lähe mitte mingil juhul 
kaotsi. Helgemas tulevikus on 
aga muuseumisõprade poolt 
kogutud materjalidest, mida 
inimestele suurematel pinda-
del ulatuslikumalt eksponeeri-
da saab, väga palju kasu. 

 RAIVO FELDMANN

Seekordsest muuseumisõprade kokkusaamisest osavõtjad koos Põltsamaa muuseumi juhataja 
Rutt Tänavaga.    

Koolidele kingitakse Vaba-
dussõja kaarte

Eesti Vabariigi 90. aastapäe-
va raamres toimub pühapäeval 
Kursi mälestussamba juures 
aktus. Piduliku sündmuse käigus 
antakse Puurmani Gümnaa-
siumile üle Vabadussõja kaart. 
Samasuguse kaardi sai ka Sadu-
küla Põhikool 05. jaanuaril Sadu-
külas toimunud mälestusaktuse 
käigus. Selliseid kaarte jagab 
nii jaanuaris kui ka veebruaris 
Kaitseliit riigikaitset õpetavatele  
vabariigi koolidele. Esmajoones 
saavad kaardid need koolid, mis 
asuvad 1919. aasta jaanuaris ja 
veebruaris toimunud Vabadus-
sõja pöördelahingute toimumis-
kohtade piirkonnas. Samasuguse 
kaardi saavad ka Põltsamaa 
Ametikool, Tabivere Gümnaa-
sium ning Jõgeva Gümnaasium 
ja Jõgeva Ühisgümnaasium. 
Kaart annab ülevaate kogu Eesti 
Vabadussõja sündmustikust 
aastatel 1918-1920. See annab 
noortele võimaluse tutvuda  sel 
ajavahemikul kodupiirkonnas 
toimunud sündmustega. VU
Külaselts Ewa lõi tantsu ja 
pidas tulevikuplaane

Võisiku-Kundrussaare küla-
selts Ewa tähistas pühapäeval 
kolmekuningapäeva. Külamajas 
oli kohal 21 inimest. Rahvast 
käis rõõmustamas Jõulumemm. 
Tantsu- ja laulutuju jagus oht-
rasti, selle eest seisis hea kohale 
kutsutud pillimees. Söödi veri-
vorste ja muud head-paremat. 
Käesoleval aastal veel viimast 
korda head uut aastat soovides 
löödi kokku šampuseklaase. 
Sündmusel ei puudunud ka töine 
pool. Toimus arupidamine, mida 
äsja alanud aastal külaseltsis 
ette võtta. Räägiti teatriskäimi-
sest, laulude ja näidendite õp-
pimisest. Pikemas perspektiivis 
olid kõne all ka suvised üritused. 
VU

Nõmavare küla Seemannid oskavad maaelust lugu pidada
Vahel võib kuulda arva-
musi, et maal elada on 
igav ja üksluine. Pealegi 
olevat noortel inimestel 
elu võimalik vaid pealin-
nas. Esku lähedal asuv 
Nõmavere on kodukülaks 
Seemannide perekonnale, 
kes on hea näide sellest, 
et eelpooltoodud arvamus 
ei pea sugugi paika. Pere 
erinevatest põlvkondadest  
pärit liikmed elavad maal 
ega kurda sugugi. Oskavad 
nad ju kõik tõsiselt tööd 
teha ja ka meeldivalt vaba 
aega sisustada.  

Kui vanaaegset talukõne-
pruuki tarvitada, võib öelda, 
et Seemannid on Nõmaveresse 
ehitanud kolm suitsu  – ühes 
majas elavad staažikad põl-
lumajandustöötajad Malle ja 
Tõnu, teises ja kolmandas aga 
nende pojad Meelis ja Silver. 

“Meie kodud on  parasjagu 
lähestikku, kuid samas seda-
võrd kaugel, et me üksteist 
segama ja tüütama ei hakka,” 
märgib maanaiseliku elutarku-
sega  Rõstla seafarmi juhataja 
Malle Seemann. Tema abikaasa 
Tõnu ja poeg Meelis töötavad 
samas sigalas farmioperaato-
ritena.  Põhjus,  et kõik kolm 
Seemanni on sigalas ametis, 
ärgitas huvi tundma, kas vana-
aastaõhtu laual oli aukohal 
seapraad. 

“Praadi koos hapukapsas-
tega oleme pühade ajal ikka 
söönud. Enda meelest kõige 
maitsvamalt  õnnestuvad mul 
aga  hoopiski marineeritud 
kurgid, mida erilise tegemisviis 
poolest võiks ehk meie kodu fir-
masuupistekski pidada,” lausus 
Meelise noorik  Ingrid. Tema 
on köögikunstis professionaal, 
sest töötab kokana Imavere 
kõrtsis. Selle kohta, kas pere 
võib mitte ainult pühapäevadel, 
vaid ka aastaringselt hea toi-
duga arvestada, vastas Ingrid 
naljaga pooleks nii: “Ega siis 
kokkadel alati kodus süüa teha 
meeldigi ja aega tuleb leida 
ka hobideks. Laulan  Kamari 
naisansamblis.”

Kamari Hariduseltsi  nais-
ansambel andis jõulupühade 
ajal kontserdi ka Põltsamaa 
Niguliste kirikus, mis oligi 
Ingridile ja teistele ansambli 
liikmetele üheks meeldivamaks 
esinemiseks lõppeval aastal.

Peres on igati tublid 
lapsed

Ka Ingr id i  ja  Mee l i s 
Seemanni laste  eredamad 
elamused 2007. aastast on 
suuresti seotud harrastustega. 
“Ma laulan lastekooris ja käisin 
suvel Tallinnas koolinoorte 
laulu- ja tantsupeol “Ilmapuu 
lävel”. Rahvast oli palju ja ko-
hati kippusin ka väsima, kuid 

üldiselt olen  oma elu esimese 
laulupeo üle igati uhke,” rääkis 
Põltsamaa Ühisgümnaasiumi 
õpilane Meelika. Küllap oli 
pereema Ingridi, Meelika ning 
teistegi laste laululembelisu-
sest teadlik ka jõuluvana, sest 
tõi kogu perele kingituseks 
karaokemasina. 

 Noorem  õde Emili, kes õpib 
Esku-Kamari kooli viiendas 
klassis, jõudis lõppeval aastal  
Põltsamaa Kunstikoolis roh-
kesti  ilusaid pilte joonistada 
ja käsitöid meisterdada. 

“Tundub, et Emilil on käe-
lise tegevuse peale annet, kuid 
samas on ta meie lastelastest 
kõige elavam ja energilisem, “ 
ütleb  vanaema Malle. Küllap 
peab ta silmas ka Emili huvi 
jalgpalli vastu. Emili harrastu-
se tekkimisel on märkimisväär-
ne roll  isa Meelise eeskujul. 
Talle ja teistelegi Seemannide 
pere meestele ja poistele on 
jalgpall sportlikest harrastus-
test esikohal. 

Poiste sarnasus tekitab 
segadust

Parasjagu elevust ja rõõ-
mu toovad Ingrid ja Meelis 
Seemanni kodusse kaksikud 
Gustav ja Kasper. Energilised 
mehehakatised teevad aeg-ajalt 
mõnegi vallatuse, mõnikord 
võtavad aga kätte mõnegi töö-
riista, näiteks haamri. 

“Me oleme tegelikult  üsnagi 
erinevad, kuid inimestele,  kes 
meid just iga päev ei näe, tun-
dume aga päris  sarnased. Kui 
meid vahel nii segi aetakse, 
hakkame ise tavaliselt naer-
ma,” ütlesid kaksikud. 

Abi ja nõu saab oma 
perelt

Elamine ühes külas või-
maldab Seemannidel ükstei-
sele vajaduse korral kodustes 
töödes abiks olla.   Erinevaid   
tehnilist taipu nõudvaid  töid 
tuli mõistagi maakodudes teha 
ka möödunud aastal. Eriti 
usinaks nõuandjaks ja oma 
abistava käe pakkujaks  niisu-

gustes  toimingutes on Malle ja 
Tõnu noorem poeg Silver, kes 
õppinud automehhaanikuks 
ja tunneb ka arvutiasjandust. 
Silveri abikaasa Eneli on õmb-
leja ning selline kutseoskus 
kulub suures peres igati ära. 
Nii ei tarvitse ka lähisugulased 
õmblejat kaugelt otsida.  

Ponid perre laste 
pärast

Silveri ja Eneli  poegade 
nimed algavad K tähega. Igal 
poisil on oma märgusõna lõp-
peva  aasta kohta.

“Vahva, et piisavalt palju 
rolleriga sõita sain,” lausus 
Põltsamaa Ühisgümnaasiumi 
kaheksanda klassi õpilane 

Kert. “Mul pole just kõik viied, 
kuid õppimisega olen üsna-
gi hästi toime tulnud, arvab 
Kardo, Esku kooli kuuenda 
klassi poiss.  Vendadest Kerdist 
ja Kardost rääkides  ei saa üle 
ega ümber jalgpallist. Mõlemad 
poisid treenivad seda Põltsa-
maa valla spordiklubis Tervis ja 
on võistelnud ka vabariiklikel 
võistlustel. 

Viieaastane Kristian nime-
tab aga eriti toredateks neid 
päevi, mil vanaema  ja vanaisa 
kodus  ponisid vaatamas käi-
dud ja nendele ka tükk leiba 
antud.

“Kaks poni võtsimegi suu-
resti seetõttu, et meie lapse-
lapsed maast-madalast loomi 
hoidma ja armastama õpiksid,” 
sõnas Malle Seemann. Väikse-
mad lapsed Kristian, Kasper ja 
Gustav on saanud ponide seljas 
ratsutadagi. 

Alanud aasta tõotab 
tulla hea

Plaanid ja unistused alanud 
aastaks jätsid Seemannide pere 
liikmed suuresti enda teada  
Ega tõsiste maainimestena 
ei võigi ju kõike kohe välja 
rääkida.

“Pealegi tulevad head mõt-
ted vahel ka ootamatult,” ni-
metas alanud aasta plaanidest 
rääkides  Meelis Seemann 
salapäraselt. 

Seemannide noorema põlvkonna esindajad Meelika, Emili, Gustav 
ja Kasper.
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27. detsembril toimus 
Kamari seltsimajas val-
lavanema iga-aastane 
vastuvõtt külaseltside 
esindajatele, külade ak-
tiivsematele inimestele, 
raamatukogutöötajate-
le, koolide juhatajatele, 
kultuuri-ja sporditööta-
jatele ning sportlastele. 

Esmakordselt valiti 
Põltsamaa valla aasta pa-
rimad sportlased, kelleks 
kultuuri- ja spordikomisjo-
ni otsusel osutusid Sandra 
Alusalu (5-kordne Eesti 
meister kiiruisutamises), 
Martin Uusküla (Eesti 
võrkpallikoondise liige B-
klassis) ja Sten Karuks 
(Eesti noortemeister ralli-
krossis). 

Tublimatest sportlas-
test olid veel lisaks eelni-
metatutele vastuvõtule pa-
lutud maadlejad Johanna 
Kikkas, Ave Elmend, Ardi 
Andruse ja Aimar Andruse, 
võrkpallurid Mikk Pedosk,  
kiiruisutajad Marleen Sa-
rap, Mart Markus ning 
nende treenerid. 

Valla parimateks sportlasteks 2007 tunnistati Sandra 
Alusalu, Martin Uusküla ja Sten Karuks

Kohalekutsutuid tervi-
tas vallavolikogu esimees 
Liia Lust, kõne pidas val-
lavanem Toivo Tõnson. 

Uusaastaturniiri võitis Põltsamaa 
linna meeskond
Põltsamaal korraldati 
aasta esimesel nädala-
vahetusel traditsioo-
niline uusaastaturniir 
võrkpallis. Kui möö-
dunud aastal võitsid 
esikoha Põltsamaa 
naised, siis sellel aastal 
said samaga hakkama 
mehed. 

Uusaastaturniiri kor-
raldati Põltsamaal juba 
39. korda. Tegemist on 
pikaajalise traditsiooniga 
ja igal aastal aasta esimesel 
nädalavahetusel toimu-
va võrkpalliturniiriga nii 
meestele kui naistele. Pikk 
tradisioon koos alati kindla 
võistluste toimumise ajaga 
kindlustab uusaastaturnii-
ri õnnestumise ja võistlus-
te läbiviimiseks vajaliku 
võistkondade arvu ning 
taseme. Sellel aastal osales 
turniiril seitse naiskonda ja 
seitse meeskonda. Võitjate 
autasustamise tseremoonia 
viidi aga sel aastal läbi 
koos kosutava õhtusöögiga 
kaunis ja hubases Carl 
Schmidti maja kohvikus.

Traditsiooniliselt pee-
takse turniirile eelneval 
õhtul ka sõpruskohtumi-
sed Põltsamaa sõprus-
linna Skrunda võistkon-
dadega. Seekord mängiti 
sõpruskohtumisi kolme 
geimivõiduni. Põltsamaa 
naisvõrkpallurid mängisid 
skrundalannadega küll 
väga tasavägise mängu, 
kuid pidid siiski 1:3 kao-
tusega leppima. Meestel 
läks aga paremini ja nemad 
võitsid skrundalasi kindlalt 
3:0. “Kodus võidame sõprus-
kohtumised tavaliselt meie 
ja Skrundas nemad. Nii et 
meil on see sõpruskohtu-
miste asi, vähemalt mees-
te osas, skrundalastega 
tasakaalus,” kostis spordi-

kooli treener Toivo Uusna. 
Samas on kindel see, et 
sõpruskohtumised annavad 
hea häälestuse järgmisel 
päeval toimuvaks uusaas-
taturniiriks. 

Mehed seekord esime-
sed

Uusaastaturniiril osales 
seitse meeskonda - Põltsa-
maa linna meeskond, Maa-
ülikooli spordiklubi, Tartu 
valla, Haljala valla, Tartu 
veteranide (neljakümnen-
dates-viiekümnendates 
aastates mehed), Saue val-
la ja Skrunda meeskonnad. 
Mängiti kahes alagrupis 
nii, et alagruppide esime-
sed-teised otsustasid esi-

mese nelja koha saatuse. 
Möödunud aastal män-

gisid uusaastaturniiri fi-
naalis Maaülikooli spor-
diklubi meeskond ja Põlt-
samaa linna meeskond 
nagu sellelgi aastal. Kui 
aasta tagasi tuli Põltsa-
maa meeskonnal pärast 
tasavägist mängu leppida 
1:2 kaotusega, siis sellel 
aastal võideti tasavägine 
mäng tugeva Maaülikooli 
spordiklubi meeskonna 
vastu koguni 2:0. 

Põltsamaa meeskonnas 
mängisid seekord Peeter 
Jaani, Raul Jaani, Reimo 
Alas, Andres Krass, Eduard 
Kaun, Henri Oro, Mikk 
Pedosk, Martin Uusküla ja 
Taavi Nõmmistu. 

Naised jäid kuuendaks

Naiskondigi mängis 
uusaastaturniiril kahes 
alagrupis kokku seitse. 
Kahjuks Põltsamaa nais-
konnal sel aastal mäng 
nii hästi ei õnnestunud 
kui möödunud aastal, mil 
võideti koguni esikoht. 
Seekord tuli aga Põltsa-
maa naiskonnal pärast 
tasavägiseid mänge leppida 
kuuenda kohaga. Sõprus-
linna Skrunda naiskond jäi 
viiendaks.

Naised mängisid koha-
mänge meestest erineva 
süsteemi alusel. Alagrup-
pide esimesed otsustasid 
omavahelises mängus esi-

mese-teise koha saatuse, 
teise koha omanikud selgi-
tasid omavahelises mängus 
kolmanda-neljanda koha 
omaniku jne. Esikohale 
mängisid aga sel aastal 
Sanlux-i naiskond Tallin-
nast ja Avinurme naiskond. 
Uusaastaturniiri võitjana 
väljus sellest kohtumisest 
Sanlux-i naiskond.

Põltsamaa naiskonnas 
mängisid seekordsel uus-
aastaturniiril Kaja Toom, 
Piret Somelar, Nele Pallo, 
Kai Jõemets, Merje Vill, 
Sille Talumets, Kristi 
Kanniste ja Elina Viggor. 

 RAIVO FELDMANN

Muusikat tegid Kaja Kaus 
ja Mikk Otsus. Kõiki ko-
halekutsutuid, kokku 59 
inimest, peeti meeles  valla 

logoga ehitud kruusiga.   
Parimaid sportlasi tun-

nustati tublide saavutuste 

eest veel ka eraldi.

ÜLLE LÄTTE

Ebaausad kauplemisvõt-
ted on nüüdsest keela-
tud 

Detsembrikuus hakkas 
kehtima  Tarbijakaitsesea-
duse muudatus, mis keelab 
ebaausate kauplemisvõtete 
kasutamise. Seaduses on 
kehtestatud kriteeriumid, 
mille järgi kauplemisvõtet 
hinnatakse, ja loetletud need 
ebaausad kauplemisvõtted, 
mis on alati keelatud. 

Eelkõige on keelatud 
eksitavate kauplemisvõtete 
kasutamine, millega tarbija-
le edastatakse valeinfot või 
esitatakse  õiget infot viisil, 
mis võib tarbijat tõenäoliselt 
eksitada, kuna on ebaselge, 
arusaamatu või mitmeti mõis-
tetav. Samuti ei tohi jätta 
tarbijale esitamata sellist olu-
list infot, mille teadmine on 
tarbijale vajalik ja aitaks tal 
oma ostuotsust teha. Seejuu-
res peetakse eelkõige silmas 
teavet kauba või teenuse pea-
miste omaduste ja hinna või 
hinnaeelise olemasolu kohta, 
samuti kauba kasutamisega 
seonduva hoolduse ja varu-
osade, aga ka tarbija õiguste 
kohta, sealhulgas õigus asja 
ümbervahetamisele või hüvi-
tamisele.

Samuti keelab seadus 
agressiivsete kauplemisvõtete 
kasutamise, millega tarbija 
valikuvabadust piiratakse 
kaupmehepoolse ahistamise, 
sunni või liigse mõjutamise 
tõttu. Keelatud on näiteks 
mulje loomine, et tarbija ei 
saa enne lepingu sõlmimist 
lahkuda, järjekindlate ja 
soovimatute pakkumiste tege-
mine telefoni, faksi või e-posti 
teel, tasu nõudmine tarbijale 
saadetud tellimata kauba eest  
jms.

Ebaausad kauplemisvõt-
ted on keelatud nii enne kui 
ka pärast kauba või teenuse-
ga seonduva tehingu tege-
mist, samuti tehingu tegemi-
se ajal. 

Juustumüüjad vaidlevad 
taas juustu kaubamärgi 
üle

Piimandusühistu E-Piim 
on kohtusse kaevanud OÜ 
Põltsamaa Meierei Juustu-
tööstuse, kuna pole nõus kau-
bamärgi Põltsamaa Kuldne 
Kera nime ja kuju registreeri-
misega viimase nimele. 

Istung vaidluses toimus 
Harju maakohtus teisipäeval. 

Firmade vahel on juustu 
kaubamärgid põhjustanud 
mitu vaidlust. 

E-Piim esitas aastaid ta-
gasi taotluse, et registreerida 
kaubamärk Põltsamaa Eesti 
Juust. Sama kaubamärki ta-
hab registreerida ka OÜ Eesti 
Juust, mille omanik on OÜ 
Põltsamaa Meierei Juustu-
tööstus. 

E-Piim vaidlustas kau-
bamärkide Põltsamaa Eesti 
Juust ja Põltsamaa Juust 
registreerimise OÜ Eesti 
Juust nimele ka majandusmi-
nisteeriumi juures tegutsevas 
tööstusomandi apellatsiooni-
komisjonis, kuid komisjon jät-
tis E-Piima taotlused eelmise 
aasta lõpus tehtud otsustega 
rahuldamata. BNS

Mitmekordne Eesti meister kiiruisutamises Sandra Alusalu (pa-
remal) vestlemas teise kiiruisutaja Marleen Sarapiga.

Võrkpallurite Martin Uusküla ja Mikk Pedoski kätte on sattunud 
põnev trükis.

Uusaastaturniiri võitis Põltsamaa meeskond. 
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1. jaanuar. Laual on kiri: 
“Head uut aastat! P.S. Ro-
solje on külmkapis. P.P.S. 
Külmkapp on köögis.” 

Uksekell, mees avab ukse, 
lävel seisab kaks tumedas 
ülikonnas noormeest, 
rinnas nimesildid. Üks 
neist lausub: 
“Härra, me sooviksime 
Teiega vestelda usuteema-
del.” 
“Ohh, jumal küll…” 
“Jah, eelkõige just temast!” 

Ohvitser noorsõdurile: 
“Miks te sõjaväes olete?” 
“Esiteks, härra kapten, on 
iga mehe kohus kodumaad 
kaitsta.” 
“Väga hea, mis veel?” 
“Teiseks kasvatatakse 
minust siin tõeline mees.” 
“Õige!” 
“Ja kolmandaks: minult 
ei küsinud keegi, kas ma 
tahan siia tulla või mitte.” 

Venemaal võetakse 
vastu seadus määrata 
erilised soodustused neile 
peredele,kus on 10 last. 
Ivanovidel on 9 last. Pere-
isal tuleb järsku meelde, 
et kuskil Siberis peaks 
tal veel üks laps olema. 
Otsustavad siis naisega 
selle sealt ära tuua. Tuleb 
pereisa Siberist tagasi, 
tuba tühi. Küsib kuhu siis 
lapsed jäid? Naine vastab: 
“Neil käisid kõigil isad 
järel.”

Marta läheb esimest korda 
külla sõbrannale, kes elab 
Lasnamäel. Sõbranna 
seletab: 
“... ja siis jõuad lageda 
platsi peale, kus ümberrin-
gi kõrged majad. Hüüad 
kõva häälega: Vaasjaa! 
Kõik aknad lähevad 
lahti peale ühe. Seal elan 
mina.”

Sõidab mees bussis ja 
pahandab: “Noorus on 
hukas! Ülbed, ebavii-
sakad, häbematud! Ise 
istuvad,aga teistele istet ei 
paku!” 
Reisijad pärima: ”Mis 
te siin õiendate, teie ju 
istute!?” 
“Aga mu naine seisab!” 

Üks purupurjus mees 
vedeleb alkoholipoe ukse 
ees. Astub ligi politseinik 
ja nõuab joodikult, et mis 
ta seal vedeleb. 
“Reklaamiks,” seletab 
joodik. 

Kaks uusrikast-sõpra 
viibisid banketil, kus õhtu 
lõppedes toimus heatege-
vuslik loterii. Maksnud pi-
leti eest sada taala, võitis 
üks neist tuubi hambapas-
tat, teine vetsuharja. Mõne 
päeva pärast räägivad 
sõbrad telefonitsi: 
“No kuidas hambapasta 
kah on?” 
“Pasta nagu pasta ikka, 
normaalne. Aga sinu 
hari?” 
“Täielik jama! Tualettpa-
ber on sada korda etem.” 

“Lõpuks ometi lõpetas 
meie koer söögilaua ääres 
palukeste mangumise!” 
“Kuidas teil see õnnestus?” 
“Lihtsalt! Me andsime 
talle oma toitu maitsta!”

HOROSKOOP
NALJANURK

Selle ristsõna vastuseid ootame 15. jaanuariks.
Eelmise ristsõna õige vas tus oli: ”ANEKDOODI TOI-
ME”
Eelmisele ristsõnale saa bus  61 õiget  vastust. 
Auhinna (60 krooni) võitis JUUNO VÕRK 
Rõstlast.

Vali Uudised nr. 2

VASTUS____________________________________

____________________________________________

NIMI JA  AADRESS: __________________________

____________________________________________

Auhinna saab kätte ajalehe Vali Uudised toimetusest 
aadressil Pajusi mnt. 22, Põltsamaa. Võitjal pa lu me 
kaa sa võt ta isi kut tõen dav do ku ment ja  isi kukood.

Ristsõna koostas Heino Laagus
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Timotheus Eberhard 
von Bock elab rahva 
meeltes igavesti

Viljandi teatri Ugala näitleja Peeter Tammaru on mit-
meid kordi külastanud koos perekonnaga Kundrussaare 
kalmistut, kus asub von Bocki rahupaik.  Tammaru mängis 
manalateele varisenud eesti kirjanduse suurmeistri Jaan 
Krossi tuntuima teose “Keisri hull” põhjal lavastatud teat-
ritükis peaosa,  hulluks kuulutatud  aadlimeest Timotheus 
Eberhard von Bocki. Viimati viibis Tammaru perekond Või-
siku mail jõulude ajal, mil nad süütasid von Bocki kalmul 
küünlad ja asetasid sellele lilli. Sama eesmärgiga on olnud 
ka näitleja pere varasemad Kundrussaare surnuaia külas-
tused. Lisaks jõuludele käib Tammaru perekond austust 
avaldamas ka von Bocki sünniaastapäevadel. 

“See oli igati tänuväärne tegu, sõita koos perega Vil-
jandist Kundrussaarde,” arvab Võisiku-Kundrussaare 
külaseltsi Ewa esinaine Loniida Bergmann. “Meie külaselts 
on sellise austusavalduse eest väga tänulik.”

Saksamaal elav Bockide suguvõsa järeltulija Valter von 
Bock on külaseltsi esindajale toonud mitmeid materjale, mis 
puudutavad nii Bockide kalmistut kui ka Võisiku ajalugu 
üldse. Kirjade ja kokkuköidetud materjalide seas on ka 
saksteaegne Võisiku küla puuetega inimeste nimekiri ja 
kalmistule maetud sakste nimekiri. Juba paljudel aastatel 
on Võisikut külastanud ka Valter von Bock. Bergmanni sõ-
nul ootab Saksamaal elav Bockide suguvõsa Kundrussaare 
surnuaia kabeli restaureerimistööde lõppu ja on isekeskis 
nõu pidanud, mida nemad omaltpoolt kabeli juures ära 
teha võiksid.

ÜLLE LÄTTE

9. jaanuar  Veli, Veljo, Vello, Velvo, Veigo,   
   Veiko, Väiko, Venda, Vendo,   
   Venno
10. jaanuar  Talva, Talve, Talvi
11. jaanuar  Osvald, Ove
12. jaanuar  Antonia Ande, Tooni
13. jaanuar  Hillar, Hillo, Illar, Illart, Illo
14. jaanuar  Feliks, Õnneleid
15. jaanuar  Salve, Salvi, Sõlmi

KAUNIST NIMEPÄEVA!

JÄÄR
Aasta algusega suureneb sinus soov 
teistele muljet avaldada. Kipud ennast 
näitama kellegi teisena, kui tegelikult 
oled. Võta teadmiseks, et sellise näitle-
misega sa palju ei saavuta! Ole parem 
see, kes oled.

SÕNN
Tõmbad nüüd ligi inimesi, kes on lõbusas 
ning ülemeelikus meeleolus. Samas 
kipud ise selle lõbususega niivõrd kaasa 
minema, et unustad midagi tähtsat. Ole 
tähelepanelikum, sest pidude aeg hakkab 
mööda saama. Ebatäpsused tööülesan-
netes võivad sulle probleeme tuua.

KAKSIKUD
Nüüd aktiviseeruvad sinu mõistus ning 
mälu. Intellektuaalsed vestlused saavad 
sisse uue hoo. Hea aeg kutsuda külalisi 
ja pidada teeõhtut. Intellektuaalses vest-
luses oled nüüd lausa ületamatu.

VÄHK
Suudad ellu suhtuda võtta üsna lihtsalt 
ja pingevabalt. See annab sulle eelise 
tegeleda aktiivselt erinevate inimestega 
ning panna neid koostööd tegema. Mõis-
tad teisi poolelt sõnalt ja oled seepärast 
võrratu kaaslane ja nõuandja. 

LÕVI
Kui oled kiindunud heade suhete hoid-
misesse, siis peaksid püüdma loobuda 
liigsest isekusest ning vältima terav-
meelseid märkusi. See kehtib ka sinu 
pereliikmete suhtes. Hoia oma teravat 
keelt  veidi kontrolli all, see võib sulle 
probleeme põhjustada.

NEITSI
Tunned soovi oma elus uuendusi teha. 
Hea aeg garderoobi ja soengu muut-
miseks. Samas ära oma vanu sõpru 
unarusse jäta, säilitage häid suhteid. 
Uus välimus ei tee sinust veel sisemiselt 
uut inimest. Ka vanad sõbrad on väärtus 
omaette.

KAALUD
Nüüd hakkavad sinu elusündmused taas 
ladusamalt kulgema. Suudad teha kiireid 
ümberkorraldusi ka seal, kus muidu olek-
sid lausa nõutu olnud. Sinu arusaamine 
ja mõistus on nüüd justkui eriliselt lahti 
läinud. Kasuta asjade üle otsustamiseks 
rohkem intuitsiooni.

SKORPION
Sulle pakub nüüd erilist rahuldust see, 
kui saad teha midagi kasulikku. Suudad 
märgata ka teisi inimesi enda ümber 
ning oled valmis neid aitama. Oled uuel 
aastal üldse suhtlemisaltim ja sõbralikum. 
Inimesed märkavad sinu näol sageli  isegi 
naeratust.

AMBUR
Võid nüüd sattuda seltskonda, kus rää-
gitakse sinu jaoks veidi ebahuvitavatel ja 
arusaamatutel teemadel. Samas oodatak-
se sinu osalust. Oma tarkust kasutades 
ära siis oma tüdimust välja näita. Ega see  
igavesti kestma jää.

KALJUKITS
Suudad näha asju selgema pilguga kui 
muidu.  Avastad, et oled juba pikka aega 
kellegi suhtes ülekohtuselt käitunud. 
Nüüd on sul suurepärane võimalus temalt 
andestust paluda. Tee siis seda kohe, ära 
seda homseks jäta.

VEEVALAJA
Oled nüüd lõbus ja elurõõmus.  Sul pole 
vaja suhtlust ja seltskonda otsidagi, sest 
teised ise tulevad sinu juurde. Hea nädal 
pidutsemiseks. Vaata ainult, et sa tervise-
le nii liiga ei tee.

KALAD
Hakkad nüüd kõiges nägema märke ja 
sümboolseid tähendusi. Kipud situat-
siooni üle müstifitseerima. Püüa siiski 
jääda reaalsuse piiridesse. Kõik ei ole 
seotud müstikaga. Elu on ikka enamasti 
reaalne ja asjadel on selgelt seletatavad 
põhjused.


